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Documentul nr. 1 
Stenograma primei ședinţe a Consiliului Provizoriu de Uniune Naţională (9 februarie 1990): 
probleme organizatorice, constituirea unor organisme de lucru, responsabilităţi.

STENOGRAMA PRIMEI ȘEDINŢE A CONSILIULUI 

PROVIZORIU DE UNIUNE NAŢIONALĂ 

DIN ZIUA DE 9 FEBRUARIE 1990

Domnul președinte  Ion Iliescu: 

Domnilor, trebuie să ne cerem scuze pentru întârzierea, care s-a produs 

datorită unor probleme de natură organizatorică. Activităţile noastre organiza-

torice nu se dovedesc a fi  prea avansate. Încă nu avem abilitatea organizatorică 

necesară. 

Inaugurăm, într-un fel, și această sală a Parlamentului, unde, după ale-

geri, se va întruni și noua Adunare Constituantă. Astăzi s-a reunit aici Consiliul 

Frontului Salvării Naţionale, constituit la 22 decembrie 1989, care a girat treburile 

statului, până acum, și care a reprezentat organul puterii în stat. 

Pe baza înţelegerii de la 1 februarie, cu reprezentanţii celorlalte partide 

au fost 30 de formaţiuni politice astăzi ne-am reunit pentru a constitui un nou 

Consiliu, care să cuprindă membrii Consiliului Frontului Salvării Naţionale, care 

au acţionat până acum, precum și reprezentanţii tuturor partidelor existente. 

Înainte de asta, vreau să vă informez că, în ultima ședinţă, Consiliul 

Frontului Salvării Naţionale a ratifi cat înţelegerea cu celelalte partide politice și 

a emis un decret care să ofere baza juridică a constituirii noului organism ce va 

rezulta pe baza acestei remanieri care urmează să se producă. Dau citire acestui 

decret, acestui act juridic (este citit, în continuare, Decretul-Lege privind constitu-

irea Consiliului Provizoriu de Uniune Naţională). 

Acesta este actul emis de Consiliul Frontului Salvării Naţionale, care a 

acceptat principiile conţinute în înţelegerea noastră, pe baza căruia urmează să 

ne constituim astăzi în acest Consiliu lărgit, împreună cu reprezentanţii tuturor 

partidelor. 

Legat de aceasta, v-aș propune, la ordinea de zi, câteva probleme. 

În primul rând, să discutăm asupra constituirii Consiliului, în legătură cu 

care vreau să vă prezint situaţia la zi cu partidele înscrise până la ora actuală.

În al doilea rând, să prezentăm un proiect de regulament asupra modului 

de desfășurare a lucrărilor Consiliului. După aceea, să se prezinte din partea guver-

nului o informare asupra situaţiei actuale din economie. 

În legătură cu ordinea de zi, aveţi ceva observaţii sau propuneri?
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O voce din sală:

Regulamentul presupune constituirea și a organelor Consiliului Provizoriu 

de Uniune Naţională pe comisii, președinte etc. 

Domnul președinte  Ion Iliescu: 

Acesta este primul punct constituirea Consiliului. 

O voce din sală:

Legat de consiliile din întreprinderi. Cum se procedează?

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Nu sunt organizaţii politice. Așa cum am stabilit, ele se transformă în 

sindicate. 

O voce din sală:

Dar există. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Nu le-am constituit prin act normativ. 

O voce din sală:

Ce se întâmplă cu Fronturile Salvării Naţionale de la judeţe, municipii, 

orașe, sate? În acest sens, avem un protest, pe care aș vrea să îl citesc. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

N-aţi citit Decretul? Îi cooptaţi, să completeze consiliile în profi l teritorial. 

O voce din sală:

Da, dar funcţionează în fostele sedii ale partidului comunist. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Pe dumneavoastră ce te interesează, sediile sau organismele?

O voce din sală:

Aș mai adăuga un punct în ordinea de zi. Problema sediilor și a subvenţii-

lor. Sunt foarte multe certuri cu privire la sedii. Propun discutarea tuturor acestor 

probleme la un al patrulea punct, care să se intituleze „diverse”. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Se acceptă?

Sala: 

Da. 

Reprezentantul Partidului Naţional Ţărănesc-Creștin și Democrat: 

Problema esenţială este baza juridică a decretului. Dacă în clipa în care 

toate partidele au căzut de acord ca puterea lor să fi e împărţită între partide, dacă 

toate partidele au căzut de acord ca Frontul Salvării Naţionale să se transforme în 

partid politic, în aceeași clipă în care s-a consemnat acordul, dreptul de legiferare 

nu mai există pentru Frontul Salvării Naţionale. Acest drept a căzut prin acest 

acord. El trebuie să emane după formarea acestui Consiliu Provizoriu de Uniune 

Naţională. Nu sunt împotriva președintelui, dar suntem pentru a da o bază legală 

acestei formaţiuni politice pe care o reprezentăm. Fără această bază nu putem 

pretinde că reprezentăm un stat. Deci, baza legală este asta: trebuie să ne unim 

într-un organ ad-hoc, să alegem un prezidiu care să conducă această ședinţă sau 

un președinte mai vârstă sau mai tânăr, dar care să aibă adeziunea tuturor. 
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Domnul președinte  Ion Iliescu:

N-aţi fost prezent la reuniunea noastră cu partidele? 

Reprezentantul Partidului Naţional Ţărănesc-Creștin și Democrat: 

Am fost. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Atunci cunoașteţi conţinutul comunicatului. 

Reprezentantul Partidului Naţional Ţărănesc-Creștin și Democrat: 

Nu trebuie să discutăm conţinutul comunicatului. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Dumneavoastră prezentaţi deformat conţinutul comunicatului. Organul 

de stat cu putere în momentul de faţă este cel care s-a constituit la 22 decembrie 

1989 și care și-a deschis porţile pentru lărgirea rândurilor cu reprezentanţii tuturor 

partidelor. Asta s-a arătat în comunicat și, deci, organul de stat care poate să decidă 

este cel care funcţionează. Iar ceea ce am făcut noi este perfect legal. 

O voce din sală:

Frontul Salvării Naţionale s-a transformat în partid politic. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Faptul că denumirea este aceeași nu înseamnă că trebuie să confundăm 

lucrurile. Vă rog să vorbiţi pe rând. 

O voce din sală:

Acest partid, Frontul Salvării Naţionale, care este egal cu noi, să nu facă 

această eroare juridică de a legifera în numele tuturor partidelor. 

Domnul Oliviu Tocaci:

Dumneavoastră consideraţi că aţi dat o lovitură de stat. 

O voce din sală:

Nu, să nu se confunde Frontul Salvării Naţionale cu acest organism. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Daţi-mi voie să mai citesc odată Comunicatul, să vedeţi pe ce bază lucrăm. 

(Urmează citirea Comunicatului)

Aceasta este înţelegerea noastră, acest spirit este prezentat în decretul emis 

de puterea de stat existentă, care funcţionează și care a acceptat să-și deschidă 

porţile conform înţelegerii comune. 

Domnul Mircea  Dinescu: 

Nu toţi cei care facem parte din Consiliul Frontului Salvării Naţionale ne 

vom înscrie în partidul Frontului. Mulţi dintre noi vor adera la alte partide sau vor 

candida independent, așa cum voi face eu. Deci, să nu se confunde cu Consiliul 

Frontului Salvării Naţionale, care este un organ de stat constituit. 

O voce din sală:

Câţi din cei din fostul Consiliu al Frontului Salvării Naţionale fi gurează 

între membrii partidului sau mișcării, cum vreţi să-i spuneţi, Frontului Salvării 

Naţionale? Deci câţi din această sală fac parte din această mișcare?

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Nu avem o asemenea evidenţă. 



10

O voce din sală:

Este o chestiune esenţială. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

N-am făcut o asemenea evidenţă. 

O voce din sală:

Faţă de Comunicat, în Decret nu apare termenul de „restructurare”. 

Pentru a nu se crea confuzii, să se revină și în Decret asupra acestui termen. 

De asemenea, este nevoie să știm câţi participanţi are Frontul în această sală, 

în acest Consiliu. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

În alcătuirea nouă, la fel ca toate partidele.

O voce din sală:

S-a dat un comunicat de autodizolvare a Frontului. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Unde l-aţi auzit?

O voce din sală:

La radio.

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Al cui era comunicatul ăsta?

O voce din sală:

Al Frontului Salvării Naţionale. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Nu există un asemenea comunicat. 

O voce din sală:

Dar l-am auzit. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Dumneata crezi că poate exista un comunicat fără ca organul respectiv să 

cunoască că l-a emis? Nu există un asemenea comunicat!

O voce din sală:

Suntem în prima ședinţă de constituire a Consiliului Provizoriu de 

Uniune Naţională. Din momentul în care Frontul s-a constituit ca partid, 

astăzi, la această ședinţă, Frontul este un partid ca toate celelalte și este firesc 

ca reprezentanţii tuturor partidelor să ne cunoaștem și să pornim cu dreptul 

la constituirea unui prezidiu care să conducă prima ședinţă de constituire. Nu 

se poate admite ca dumneavoastră, fie în calitate de președinte al Frontului 

Salvării Naţionale ca partid, fie în calitate de membru în Consiliul Frontului 

Salvării Naţionale care nu s-a dizolvat, dar care se reconsideră astăzi, să 

conduceţi această ședinţă. Aceasta este problema ca ședinţa să fie condusă 

de un prezidiu format din reprezentanţii tuturor partidelor. Și vă rugăm să 

procedăm așa. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Ce propuneţi dumneavoastră înseamnă o derogare fundamentală. Noi am 

discutat împreună și cu toţii aţi fost de acord să se constituie acest Consiliu prin 
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restructurarea actualului Consiliu al Frontului Salvării Naţionale. Și am arătat ce 

reprezintă el, precum și reprezentarea egală 3 membri. Acest Consiliu este, de fapt, 

o lărgire a celui existent. 

O voce din sală:

Nu. Este un nou Consiliu. Dumneavoastră consideraţi că reprezentanţii 

celorlalte partide sunt aici ca să lărgească acest Consiliu?

Domnul  Cazimir Ionescu: 

Vă rog să-mi permiteţi. La prima problemă s-a făcut afi rmaţia că acest 

Consiliu al Frontului Salvării Naţionale s-ar fi  autodizolvat. Sunt în măsură să răs-

pund la această problemă. Sunt singurul care, după ultima întâlnire, am participat 

la acea micro-conferinţă de presă, care a durat cam 10 minute și în timpul căreia 

câţiva ziariști, montaţi, foloseau cuvântul „dizolvat”.

Deși eu le-am răspuns că este vorba de o restructurare, nu de o dizolvare, a 

apărut această știre de care eu nu am știut; dacă aș fi  știut, aș fi  dat o dezminţire. 

Deci, s-a hotărât ca 50% să fi e compus din reprezentanţi ai partidelor care 

au participat la ultima întâlnire, dar, când s-a dat comunicatul, s-a folosit cuvântul 

„dizolvare”. Așa s-a strecurat această eroare. 

În legătură cu problema judeţelor și data trecută tot eu am ridicat-o. Am 

făcut multe deplasări în judeţe și s-a stabilit ca până la 20 mai să rămână așa și 

atunci va fi  recunoscută legitimitatea acestor partide. 

Deci, în ceea ce privește legitimitatea acestor partide, s-a subliniat că ea 

n-ar fi  fost și nu ar fi  defi nitivă decât după 20 mai. Până atunci, legitimitatea noas-

tră este egală. Recunoaștem că această legitimitate s-a făcut de comun acord, dar 

aceste partide vor acum să participe la împărţirea puterii. Unde sunt reprezentanţii 

poporului, ai sindicatelor de zeci de oameni?

Formularea a fost clară nu facem structuri pe judeţe, nu restructurăm 

guvernul. Nu cred că este cazul să punem în discuţie persoana președintelui, pen-

tru că o să avem haos în ţară.

Domnul  Király Károly: 

Vreau să vă spun că nu sunt al Frontului ca partid. Sunt în Consiliul 

Frontului până la unifi care. 

Domnul  Stelian Cincă:

Să facem o listă a celeilalte jumătăţi. Pentru că noi ne cunoaștem ca partide. 

Care este cealaltă jumătate care face parte din noul Consiliu? Să avem posibilitatea 

să ne spunem părerea asupra anumitor persoane. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Nu aveţi dreptul acesta. Sunt membri ai unui organ care reprezintă puterea 

de stat. Aveţi dreptul la punctul care se referă la componenţa Consiliului. Încă nu 

am ajuns la acel punct. 

Dacă discutăm despre 30 de partide, deci mergând cu trei oameni de fi e-

care, sunt 90. Acum avem 45 de formaţiuni politice 35 de partide și 10 formaţiuni 

ale minorităţilor naţionale. Problema care se pune, dacă rămânem la norma de 

reprezentare de 3, înseamnă 135. Deci, sau 90, sau 135? Mergem la menţinerea 
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normei de reprezentare de 3 și lărgim componenţa, sau rămânem la cifra de 90 și 

reducem reprezentarea partidelor la 2? Deci, sunt două variante posibile. 

Un reprezentant al Partidului Social-Democrat: 

În virtutea faptului că acest Parlament poate fi  extins, este necesară restruc-

turarea organelor de lucru. Nu știu dacă președinţia actuală a pregătit acest lucru. 

Propunem o bază de discuţie. Am elaborat un proiect de principiu pentru consti-

tuirea acestui organ și-l vom prezenta. 

Domnul  Otto Weber: 

La ultima ședinţă, s-a hotărât că norma de reprezentare pentru fi ecare par-

tid este de 3 și pentru minorităţi este de câte 1. Să rămână 3.3x30=90. Hotărârea s-a 

semnat în sensul acesta 2 minorităţi naţionale și 30 de partide. 

Domnul Virgil Andrei  Vâţă, Partidul Democrat din Cluj: 

Aș începe prin a spune că, în această zi, ar trebui să ne gândim că aceste 

zile, de ani de zile, nu au auzit cuvântul „democraţie”. 

Dacă este vorba de constituire, atunci nu se lărgește, iar dacă se restructu-

rează, înseamnă că își schimbă structura și se constituie.

Avem un proiect de constituire și funcţionare a Consiliului Provizoriu de 

Uniune Naţională pe care vi-l prezentăm. Structura generală 90 reprezentanţi ai 

partidelor politice, 90 reprezentanţi ai C.F.S.N., plus trei mandate în noua forma-

ţiune politică pe care o au dânșii, conform înţelegerii în timpul dialogului. 

Structura aceasta, a Consiliului Provizoriu, este o structură de Parlament, 

care își desfășoară activitatea în reuniuni săptămânale, comisii de lucru, o preșe-

dinţie a Parlamentului, constituită din reprezentanţi ai fi ecărui partid. Președintele 

acestui organism să fi e stabilit prin rotaţie. 

Comisiile vor funcţiona cu subcomisii formate din experţi. Vor fi  reprezen-

tanţi ai partidelor, guvernului și militarilor. Comisiile sunt următoarele: Comisia 

legislativă; pentru economie, industrie și transporturi; agrară; pentru comerţ 

interior; pentru comerţ exterior; știinţă și învăţământ; pentru politică externă; 

socială și pentru sănătate; de credite; turism; tineret; sport; economie privată și 

cooperatistă; culturală; pentru problemele forţelor de muncă; naţionalităţi; pentru 

cercetarea abuzurilor din perioada dictaturii comuniste; ecologică; culte; pentru 

studiul opiniei publice; pentru mass-media; administrativă. 

O voce din sală:

Este foarte frumos, dar trebuia să veniţi cu așa ceva pe 22 decembrie. 

Domnul Virgil Andrei  Vâţă: 

Pe 22 decembrie și noi am fost în România. Suntem naţiunea română. 

Mai departe, capitolul referitor la calitatea de parlamentar.

– Nu pot fi  membri ai Parlamentului alienaţii și debilii mintali și persoa-

nele lipsite de dreptul de alegere. 

– Nu pot fi  membri ai Parlamentului persoanele care au făcut parte din 

nomenclatura comunistă sau care nu au avut domiciliul în ţară în ulti-

mii 10 ani. 

– Membrul are dreptul la un singur vot.



13

Calitatea de membru se întărește prin jurământ de credinţă faţă de ţară și 

popor.

Exercitarea calităţii de membru se face prin luarea de poziţie, prezentarea de 

proiecte de legi, interpelarea membrilor guvernului, participarea liberă la activităţile 

Parlamentului. Fiecare membru al Consiliului provizoriu benefi ciază de imunitate 

parlamentară. Drepturile bănești sau alte drepturi vor fi  stabilite în prima sesiune. 

Președintele acestui organism de stat are calitatea de reprezentant al ţării în 

relaţiile internaţionale, coordonează activitatea comisiilor parlamentare, numește 

și retrage primul-ministru, convoacă Consiliul în sesiuni extraordinare din proprie 

iniţiativă sau la propunerea unei treimi din Parlament. Președintele își desfășoară 

activitatea în prezenţa membrilor președinţiei Parlamentului. 

Procedura de lucru a Consiliului: Consiliul Provizoriu de Uniune Naţională 

se consideră legal întrunit dacă sunt prezente trei pătrimi din membri. Deciziile 

sunt luate cu acordul a ¾ din cei prezenţi. 

Votul în Consiliu este secret. 

Consiliul va hotărî prezenţa mass-media la întruniri. 

Comunicarea ţinerii sesiunii se anunţă cu trei zile înainte. 

Semnează gruparea partidelor democratice de centru:

Partidul Democrat din Cluj

Partidul Democrat Constituţional din România

Partidul Independent Maghiar

Partidul Liber Democrat

Partidul Naţional Democrat

Partidul Unităţii Democratice din Moldova.

O voce din sală:

După ce aţi prezentat aici, mai ţinem alegeri?

Domnul Virgil Andrei  Vâţă: 

Există și propunerea de jurământ.

Sala în cor: 

Nu.

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Propunerile prezentate se referă la două puncte din ordinea de zi. 

Deci, dacă ne menţinem la 30 de formaţiuni politice prezente la reuniunea 

trecută, înseamnă că vom avea 3x30=90, dar înseamnă că excludem celelalte for-

maţiuni care au apărut. Aceasta este o problemă pe care trebuie să o decidem. 

În a doua parte a propunerilor, noi ne-am referit la un Consiliu Provizoriu, 

nu să ne constituim în Parlament. Toate propunerile ţin de regulile unui Parlament. 

Acestea vor fi  discutate, dar până atunci să lucrăm cu un organism mai simplu, 

un organism de lucru, care are sarcina principală de a organiza alegeri. A fost 

conceput ca un Consiliu, cu un mic executiv, care rezolvă problemele interne și 

externe, pentru avizarea unor documente și atât. La mai mult de atât nu este bine 

să ne extindem. Nu constituim un Parlament acum. Ce s-a propus aici ţine de 

Parlamentul care se va alege. 
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Al doilea punct al ordinii de zi regulamentul de funcţionare al acestui 

Consiliu Provizoriu. Ne menţinem la ceea ce am discutat? 90+90? Pe ce bază?

O voce din sală:

Pe baza înţelegerii de data trecută. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Aceasta înseamnă să excludem partidele care au apărut între timp. Sau 

reducem numărul de reprezentare. Deci, avem două variante. 

Domnul  Marius Cârciumaru, Partidul Socialist Democratic Român: 

A accepta ideea 90+90 înseamnă să dăm afară minorităţile naţionale. 

O voce din sală:

Sunt partide care au luat fi inţă după înţelegere. 

Domnul  Marius Cârciumaru:

După părerea mea, nu este democratic să ne oprim. Sunt partide prezente 

în sală care au luat fi inţă după 1 februarie. Îi dăm afară?

O voce din sală:

S-a spus că după 7 februarie să se îngheţe. 

Domnul Mircea  Dinescu:

Am îngheţat în această sală 20 de ani. Să ne dezgheţăm puţin. 

Domnul  Marius Cârciumaru: 

În ce privește poziţia noastră faţă de Consiliu: acesta trebuie să continue 

declaraţia dată de Front în data de 22 decembrie 1989. 

În ce privește Parlamentul: acest Parlament provizoriu trebuie să asi-

gure continuitatea funcţionării guvernului, care trebuie să răspundă în faţa 

Parlamentului. 

În ce privește hotărârile Consiliului: acestea să fi e luate cu două treimi, 

iar conducerea să fi e asigurată de un Birou, condus de un președinte și cinci 

vicepreședinţi. 

Actualele organe teritoriale, judeţene, municipale, orășenești și comunale 

să fi e subordonate Consiliului de Uniune Naţională, deci, cei din teritoriu, de jos, 

să nu aibă dreptul să se afi lieze la nici o formaţiune politică. Atribuţiile lor să fi e 

luate de sindicate. 

Domnul  Ion Zervu, Partidul Cooperatist:

Suntem în sală și partide care au apărut după înţelegerea dintre Consiliu și 

celelalte partide. Vrem să facem parte din acest Consiliu care se realizează astăzi. 

Domnul  Liviu Lazăr, Partidul Uniunii Creștine:

Trebuie să existe o precizie în ce privește acţiunile și declaraţiile Consiliului. 

Unele imprecizii care au fost strecurate în presă au dus la apariţia unor serii de 

controverse. A fost admonestat aici domnul care s-a referit la un comunicat apărut 

în presă. Am aici comunicatul respectiv. Pot să vă citesc. 

O voce din sală:

Ce publicaţie?

Domnul  Liviu Lazăr:

Ziarul „Adevărul în libertate” comunicat „Rompres”.
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Partidul nostru este de părere că ar fi  inechitabil și nedrept ca partidele 

constituite ulterior să nu aibă posibilitatea să participe numai pentru faptul că nu 

s-au constituit până la 1 februarie. Ar fi  nedrept să nu avem posibilitatea să parti-

cipăm la acest Consiliu al Uniunii Naţionale.

Domnul  Leon Nica, Partidul Liber Democrat:

Vă amintesc de consensul cu care am căzut de acord la 1 februarie. Domnul 

Iliescu a spus atunci: „Vom face un miniparlament”. Întrebarea este: ce facem cu 

partidele care s-au constituit după acea dată?

S-a spus atunci că, afl ându-se că se dă câte un milion cu titlu de subvenţie 

de la stat, vor apărea încă 30 de partide. Și s-a hotărât că participă numai cele legal 

constituite până atunci sau cele prezente în sală. Minorităţile vor putea participa, 

pentru că erau în sală reprezentanţii lor. Noi am propus să se constituie în acest 

Parlament toate partidele legal constituite până la 7 februarie. 

O voce din sală:

Nu este corect. 

Domnul  Leon Nica: 

Mâine pot apărea încă 25 de partide. Vom ajunge să ţinem ședinţele la Sala 

Polivalentă sau pe stadionul „23 August”.

O voce din sală:

Cum puteau fi  reprezentanţi în sală ai partidelor politice care la 30 ianuarie 

nu erau constituite? Să se verifi ce datele de constituire a partidelor. 

Domnul  Leon Nica: 

Cine a avut de gând să facă politică și să reprezinte acest popor, a avut 

sufi cient timp să se înregistreze la tribunal și să depună documentele. 

Domnul Domokos  Geza: 

Reprezint Uniunea Democratică a Maghiarilor din România. 

Referitor la minorităţi, Comunicatul este foarte clar. Vi-l citesc, deși 

s-a mai citit de multe ori. Reprezentanţii uniunilor minorităţilor naţionale vor 

putea fi cuprinși, respectând principiul parităţii. Deci este clar. Să încheiem 

această problemă și să nu mai revenim asupra ei, pentru că nu este echitabil și 

democratic. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

La reuniunea aceea participa atunci numai Uniunea Democratică 

Maghiară. Mai sunt: 

– Forumul Democrat German

– Uniunea Ucrainenilor

– Uniunea Lipovenilor

– Uniunea Bulgarilor

– Uniunea Turco-Mahomedană

– Uniunea Slovacilor și Cehilor

– Uniunea Sârbilor din România

– Uniunea Armenilor

– Uniunea Elenă. 
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Reprezentantul Partidului Democrat al muncii:

Democraţia este o formă a ordinii și respectului reciproc. De ce, când reu-

niunea noastră are un președinte, nu se respectă o ordine în luarea de cuvânt? Eu 

vă propun ca luarea de cuvânt să se facă prin adresarea unei cereri către președinte, 

venirea la microfon și renunţarea la vorbitul din sală, pentru că nu se înţelege nimic. 

Dacă este vorba de democraţie, putem să facem două categorii de partide politice? 

Partide constituite până la 1 februarie și partide constituite după 1 februarie. Eu 

cred că toate formaţiunile politice care s-au constituit și se vor mai constitui au 

drepturi egale cu toate celelalte partide care s-au constituit înainte de 1 februarie. 

Domnul  Florin Diaconu, Partidul Tineretului liber democrat:

Nu reprezint poziţia unor partide care ar fi  deprivilegiate. Noi nu am fost 

prezenţi la 1 februarie, dar hotărârea să participăm este datată 1 februarie. Punctul 

de vedere al partidului nostru este următorul: nu are rost să înlocuim tirania unui 

individ mort cu o aristocraţie de 30 de partide. A spus aici cineva: când se va afl a 

că se dă câte un milion se vor naște încă 30 de partide. Adică suntem un popor 

de bandiţi? Cineva, respectiv Consiliu, va da niște bani unor partide, nu pentru 

pricopsirea cuiva, ci pentru campania electorală. Cred că, cu cât sunt mai multe 

partide, cu atât e mai bine. De exemplu, să ne închipuim un raliu mondial la care 

participă doar 20 de mașini. O competiţie cu cât mai multe partide democrate și 

oneste e cea mai bună soluţie. Cred că nu trebuie să gândească nimeni că vor fi  30 

de grupări care ne vor bate cu biciul. 

Domnul  Liviu Petrina 

La 1 februarie, în condiţii foarte grele pentru România, s-a realizat un 

consens de bună-credinţă. Să-l respectăm. Condiţiile erau foarte grele pentru că 

societatea românească era sfârtecată prin acţiuni pe care nu le numesc. Crearea 

unui Consiliu al uniunii naţionale a fost bine primită, și în ţară, și în străinătate. 

Buna-credinţă a celor prezenţi aici nu o pune nimeni la îndoială. Am fost 

puși într-o situaţie neplăcută prin invitarea unor partide despre care atunci s-a 

hotărât să nu facă parte din Consiliu. Vă propun să ne păstrăm în litera documen-

tului. Minorităţile să aibă acces la acest Consiliu. Partidele care nu erau constituite 

sau nu erau prezente, să nu participe. 

Domnul  Alexandru Ionescu, Mișcarea ecologistă din România:

Suntem gata să respectăm acordul semnat și chiar să mai aducem și unele 

adăugiri. 

În primul rând, trebuie să asigurăm stabilitatea ţării. 

În al doilea rând, există așa de multe partide încât gama problemelor este 

foarte mare. Eventual, am putea să mai contopim din ele. Noi am avea chiar o 

propunere, ca un partid care vrea să intre în acest Consiliu să prezinte 10.000 sau 

5.000 de adeziuni. Trebuie să demarăm lucrurile. Este păcat de șansa pe care am 

câștigat-o la 1 februarie. 

O voce din sală:

Partidele organizate până la 7 februarie trebuie să participe. Este vorba de 

câteva partide, nu de 23 de milioane. 
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Domnul președinte  Ion Iliescu:

Domnilor, vreau să vă fac o propunere de compromis. S-au consemnat 

la reuniune 30 de formaţiuni politice. În momentul de faţă avem 35, plus 9 ale 

minorităţilor naţionale. Deci, practic, este vorba de o creștere cu 5 partide, pentru 

că, în ceea ce privește minorităţile naţionale, în Comunicat este consemnat că le 

vom admite în componenţa Consiliului. Deci, vă sugerez să acceptăm principiul 

consemnat în ceea ce privește paritatea și reprezentativitatea partidelor, acceptând 

pe toate cele care astăzi sunt legale. Urmează să deliberăm ce se va întâmpla cu alte 

partide, care vor mai apărea. 

Vreau să fac două apeluri. Pentru organizaţiile minorităţilor naţionale, noi 

avem consemnată aceeași paritate. În Decret se spune până la 3 reprezentanţi. Prin 

înţelegere cu dânșii, poate să reducem la 2 reprezentanţi. 

O voce din sală:

Atunci să reducem și numărul reprezentanţilor din partea partidelor. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Să rămânem cu 3. Urmează apoi să deliberăm cum vom face cu celelalte 

partide. Poate să le acordăm dreptul de observatori celor care vor mai apărea. E 

doar o propunere. Nu am avut nici o consultare cu nimeni. Deci, să ne pronunţăm 

asupra acestui lucru. 

De asemenea, au fost câteva propuneri. În primul rând, să ne rezumăm 

la partidele prezente la întâlnirea din 1 februarie, 30 la număr. A doua propu-

nere: să acceptăm formaţiile care până astăzi au deja această reglementare și să 

lărgim Consiliul, să avem o reprezentare echivalentă cu numărul respectiv. Aceasta 

înseamnă 35x3 = 105. Deci, în total, 210, plus 27 minorităţile naţionale. 

O voce din sală:

O propunere. Pentru partidele care nu au fost prezente pe 1 februarie, ori 

să le acceptăm participarea și, atunci, cele ce se vor constitui de aici înainte vor 

urma și ele să fi e reprezentate și sunt foarte multe partide politice care seamănă 

între ele ori, aceste partide care seamănă să fi e reprezentate de unul singur. 

Reprezentantul Asociaţiei foștilor deţinuţi politici din România:

Domnule președinte, în numele Asociaţiei Foștilor Deţinuţi Politici din 

România, repet întrebarea: Noi avem dreptul să facem parte din acest for?

Sala în cor: 

Da. 

Reprezentantul Consiliului Frontului Salvării Naţionale al sectorului 

4, București: 

Mărturisesc că, privind această discuţie, sunt dezolat de ceea ce se întâmplă 

aici, fi indcă suntem toţi români și înclin să cred că pe majoritatea nu vă preocupă 

stabilitatea acestei ţări și ceea ce simt oamenii din această ţară.

S-au creat foarte multe partide, e foarte bine; acest pluralism va asigura 

democraţia. Foarte multe dintre aceste partide politice poate vor ieși de pe 

scena politică a ţării, într-un interval mai lung sau mai scurt. Nu înseamnă 

că, dacă acceptăm să se mai creeze partide în continuare, trebuie să luăm bani 
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din banii poporului și să dăm fiecăruia un milion, două, pentru a-și organiza 

campania electorală. 

Partidul care are în mod real aderenţă la popor, la oamenii muncii, la 

oamenii simpli care muncesc, la intelectuali sau la studenţi, își va găsi fondurile 

necesare să susţină campania electorală. Dacă au adeziunea oamenilor, partidele 

vor căpăta fonduri. Deci, nu văd rostul, să dăm 66–90 milioane de lei din banii 

poporului, acestor partide. Nici măcar Frontul Salvării Naţionale, deși sunt preșe-

dintele acestui Front, în sectorul 4. Nu suntem formaţiune politică la acest sector 

4, reprezentăm interesele oamenilor muncii din sector și am fost aleși de către 

reprezentanţii lor, într-o perioadă când Frontul anunţase participarea la alegeri. 

Eram constituiţi ca organism obștesc și serveam interesele oamenilor muncii. Nu 

ne preocupă lupta electorală, care, oricum, se va desfășura în perioada alegerilor. 

Rolul acestui Consiliu Provizoriu de Uniune Naţională este de a stabiliza 

ţara până la alegeri, și nu de a crea disensiuni între partidele politice. 

Până acum, Consiliul Frontului Salvării Naţionale a condus această ţară 

mai bine sau mai puţin bine, cu anumite greșeli poate, ezitări, dar a încercat să 

stabilizeze această situaţie. Rugămintea mea către reprezentanţii partidelor este să 

nu destabilizeze o situaţie care este deja critică. Acest Consiliu Naţional trebuie să 

servească interesele poporului, nu ale unui partid, fi e că este de dreapta, de stânga, 

sau de mai puţin stânga. Să încercaţi să serviţi interesele unui popor și nu niște 

interese personale de campanie electorală. 

Domnul Ion Mânzatu, Partidul Republican: 

Nu ne-am adunat aici, cred, nici să obosim, iar dacă obosim să avem 

măcar satisfacţia că am făcut bine ceea ce am făcut. Am satisfacţia de a-l fi  auzit 

pe domnul  Ion Iliescu cu o soluţie de compromis, la care partidul nostru se raliază 

integral. Ţinând seama de interesele etniilor naţionale, rugăm ca această problemă 

să reprezinte tot aceeași importanţă pentru noi, pentru că ei pentru prima dată au 

în acest for o audienţă generală. 

Domnul  Iordan Rădulescu: 

Nu reprezint nici un partid politic. Am participat la Revoluţie din prima 

zi și până în momentul de faţă. Fac apel la toţi oamenii de bine, ca să menţinem 

această fl acără a Revoluţiei care ne-a propulsat pe plan mondial, într-o ţară pe care 

am făcut-o cunoscută în puţine zile, nu în 25 de ani, cum a încercat  Ceaușescu. 

Europa spune că o să facă o Europă mai mare, în care să intre și România. Să nu 

dezicem popoarele lumii. 

Frontul a lucrat în mod cinstit, cum a putut. M-am gândit să fac și eu parte 

dintr-un partid și am să mă ţin de cuvânt. Ca oameni de bună-credinţă, să aju-

tăm noul organ să facă mai bine decât a putut face până acum Consiliul Frontului 

Salvării Naţionale. 

Domnul Iliescu a spus că a încercat să facă unele lucruri cât mai bine. În 

Front au fost și oameni cu pregătire bună, dar au fost și oameni care l-au tras înapoi. 

În mod concret, aș face apel să mișcăm lucrurile din loc, pentru că timpul trece și 

n-am făcut nimic până la această oră. Să facem ceva, pe baza ordinii de zi. Dacă 



19

le-am revendica toate lucrurile de la început, să spunem că nici președintele nu e 

bun, înseamnă că iar ieșim în stradă să ne batem. O să regretăm noi toţi și ne vom 

arunca cu cenușă în cap în faţa întregii lumi. De aceea fac apel la toţi în acest sens. 

Este dreptul fi ecărui om să-și facă partid, și al fi ecărei familii, dacă vrea. 

Ar fi  bine, domnule președinte și stimaţi auditori, să fi xăm nu un milion pentru 

fi ecare partid, nici două milioane. Eu am lucrat câteva săptămâni în Comisia de 

cereri și reclamaţii. Vin acolo oameni lângă care plângi și tu. Eu sunt, poate, mai 

sentimental. Sunt mii de oameni invalizi, fără locuinţă, fără nici un fel de existenţă. 

Iar unii au tendinţa să facă un partid. Eu zic să nu fi xăm o sumă pentru fi ecare 

partid, dar o sumă totală se poate stabili, pe care s-o împărţim partidelor. Avem 

posibilitatea să dăm două milioane? Atunci să dăm două milioane. Suntem însă 

un popor sărac. Domnul Roman a spus că am moștenit un sac gol. Dacă vom 

insista acum să golim acest sac și mai rău, înseamnă să ajungem la infl aţie și la alte 

nenorociri mai mari. 

Din sală: 

Să vorbim la subiect. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

De acord, să ne rezumăm la prima problemă. Deci, pe ce bază constituim 

Consiliul?

Domnul  Vasile Olaru, Sindicatul Fraternitatea muncitorilor și ţăranilor 

din România: 

Dacă vedem ce se întâmplă aici, putem spune că este o adevărată demo-

craţie în ţara asta. Vreau să relev aici că sunt de acord cu ceea ce s-a propus: să 

apreciem și să susţinem orice idee care privește democraţia. Nu sunt de părere să 

limităm numărul partidelor, dar, dacă se va merge în continuare în ritmul acesta, 

nu vom avea niciodată un Consiliu constituit, care să se ocupe operativ de trebu-

rile ţării. 

Toate partidele constituite până acum trebuie să fi e reprezentate. 

În ceea ce privește câte milioane să dăm, trebuie să încurajăm aceste par-

tide să lucreze pentru ţară. Să dăm cât se poate. Să nu uităm că  Ceaușescu a trimis 

mulţi bani în afară. Vom putea găsi și pentru aceste partide. Partidele noi, dacă 

sunt de bună-credinţă și servesc ţara, trebuie ajutate și ele. 

Sunt de acord ca partidele existente să fi e reprezentate cu câte 3 membri. 

Cele viitoare să nu fi e private de dreptul de a participa. Să fi e prezenţi ca observa-

tori și să se conjuge eventual cu alte partide ca să-și exprime părerea. 

Să trecem mai departe, să constituim organele noi, Consiliul Naţional.

Domnul  Mihai Pintilie:

Sunt vicepreședinte al Consiliului provizoriu al sectorului 5. Doresc să 

subliniez că este bine să ţinem seama de realitatea de afară; cel mai bine repre-

zentat partid este partidul celor fără de partid. În urma discuţiilor purtate până 

acum aici, marea majoritate a concluziilor duc spre crearea unui Consiliu care să 

asigure buna realizare a alegerilor în perioada următoare. Eu cred că acest Consiliu 

trebuie să asigure bunul mers al lucrurilor în ţară în perioada următoare, inclusiv 
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campania electorală. De aceea, eu vă rog să ţineţi seama de faptul că, cel puţin în 

perioada actuală, marea majoritate a oamenilor nu sunt înscriși în partid și că vom 

putea să optăm în următoarea perioadă pentru partidele actuale sau pentru alte 

partide. A limita numărul partidelor la 35, câte sunt în prezent în ţară, este practic 

o îngheţare. Dar, pentru a nu avea un Consiliu foarte numeros, pentru a avea acest 

Consiliu un caracter lucrativ, este necesar, din punct de vedere democratic și juri-

dic, să stabilim un termen aici, pe care să-l publicăm, până la care se pot crea noi 

partide, care să fi e reprezentate. Nu s-a spus până acum niciodată ofi cial că aceste 

noi partide create nu vor face parte din Consiliu. 

În al doilea rând, ceea ce vreau să vă rog în numele celor care muncesc 

în sectorul 5 este ca acest Consiliu teritorial la diverse nivele să nu aibă caracter 

politic. Acele consilii, pentru a nu fi  formate din foarte multe persoane și pentru 

a fi  operative, pentru a putea lucra, trebuie să nu discute politică. Reprezentanţii 

partidelor vor asista la lucrări, dar noi acolo vrem să nu facem politică. 

Domnul Mircea  Dinescu: 

Să trecem la ordinea de zi, domnule președinte. 

Domnul  Valentin Voicilă, președintele Consiliului Frontului Salvării 

Naţionale din Arad: 

O clipă, vă rog, domnule  Dinescu, vă iubesc și vă respect; pentru dumnea-

voastră mi-aș fi  dat și viaţa, pentru că știam ce aţi făcut pe vremea dictaturii lui 

 Ceaușescu. Noi acum punem problema dacă și partidul foștilor deţinuţi politici să 

facă parte dintre noi. Au dreptul acesta. Când am început Revoluţia, nu m-am gân-

dit să fac politică, ci să apăr soarta unei ţări. Aici este însă o luptă pentru putere. 

Ţara se destabilizează. Eu răspund pentru situaţia unui judeţ întreg, știu care e 

situaţia judeţului. 

Vorbesc în numele tinerilor. Sunt un intelectual, de profesie actor și am 

luptat în această perioadă, dar nu am vrut să fac parte dintr-un partid. Am spus 

că dăm jos o dictatură, dar acum ne afl ăm în faţa unui moment îngrozitor, cineva 

vrea puterea. 

Cei care au murit în stradă nu au vrut să împartă milioane între partide. 

Am fost unul dintre cei care au condus Revoluţia în Arad. 

Aţi dorit, domnilor ţărăniști, democraţia, dar aţi demonstrat în faţa 

Consiliului că nu vreţi să fi e reprezentate toate partidele. Toate partidele trebuie 

reprezentate în Parlament! Dumneavoastră aţi avut timp să vă constituiţi pe când 

alţii nu s-au putut constitui pentru că se gândeau cum să salveze ţara. V-aţi gândit 

la program, aţi pus afi șe peste tot, dar alţii abia își îngropau morţii. Dumneavoastră 

v-aţi făcut afi șe, le-aţi lipit pe ziduri, aţi făcut Platformă-program, dar, alţii, când 

să se constituie în partid?

Au dreptul toate partidele să fi e reprezentate, așa este democratic, de aceea 

suntem aici. 

Domnul  Ion Diaconescu: 

Sunt vicepreședinte al Partidului Naţional Ţărănesc. În ceea ce privește 

reprezentarea tuturor partidelor, sunt de acord cu ceea ce a spus antevorbitorul 
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meu. Toţi cei prezenţi aici să participe în mod egal. Cei ce vor veni de aici înainte, 

să fi e observatori. Cu aceasta considerăm că se poate supune la vot. 

În privinţa participării celor din judeţe, s-a stabilit principiul ca și orga-

nismele de la judeţe să fi e constituite pe același criteriu ca și Consiliul Naţional, 

deci cu participarea tuturor partidelor politice, în proporţie egală cu reprezentan-

ţii fostului Consiliu. În consecinţă, delegaţii care vor veni de acolo vor trebui să 

reprezinte acest nou Front. Sunt de părere ca și pe plan local să se constituie aceste 

consilii, în același spirit ca și pe plan naţional. 

Domnul președinte  Ion Iliescu:

Vă citesc articolul care se referă la judeţe. N-aţi reţinut. Deci:

Consiliile judeţene, municipale, orășenești, comunale ale Frontului 

Salvării Naţionale, consiliile sectoarelor municipiului București, vor fi  completate 

cu reprezentanţi ai partidelor, formaţiunilor politice și organizaţiilor minorităţilor 

naţionale înscrise la nivel naţional, fi ecare cu câte 1–3 membri. În judeţe, numărul 

lor este mult mai mic. Apoi se adaugă, peste numărul existent în consiliile actuale, 

numărul acestor reprezentanţi, urmând să ajungă până la 50% din total. 

Consiliile acestea își schimbă denumirea în Consilii Provizorii de Uniune 

Naţională. 

Organizarea partidelor în teritoriu este incipientă, în foarte multe judeţe, 

iar structurile actuale ale Consiliului sunt mai restrânse, pornind de la necesităţile 

operative de muncă. Ca să le restructurăm acum este o treabă de dezorganizare, de 

destabilizare a muncii în teritoriu. Ele se ocupă de treburi curente la nivelul judeţului. 

Deci, să completăm numărul lor până la 50%. Sunt judeţe care au doar 2–3 partide. 

Poate și alte partide își vor crea fi liale în judeţe. Unde sunt mai multe partide, să fi e 

trei reprezentanţi în Consiliu, iar în curs de câteva săptămâni să se mai completeze. 

Domnul Domokos  Geza: 

Pastorul László  Tőkés, văzând importanţa acestei zile în ce privește plu-

ralismul în România, consideră că nu poate să lipsească dintre noi. Afl ându-se în 

străinătate, a transmis o telegramă, căreia-i dau citire: 

„Regret că nu pot fi  prezent la întâlnirea de astăzi a Consiliului. 

Reprezint interesele ţării noastre în străinătate, ţinând predici în spiritul 

reconcilierii și unităţii europene. Doresc din inimă ca forţele politice din ţară să 

ajungă la înţelegere, spre binele tuturor cetăţenilor României libere. 

Rog să transmiteţi urările mele de bine domnului  Ion Iliescu și reprezen-

tanţilor tuturor partidelor și organizaţiilor politice la întâlnire.”

Reprezentantul Partidului liber democrat: 

Am următoarea propunere să trecem la vot asupra a celor trei propuneri 

care s-au făcut, și anume: 

– propunerea privind partidele create după 1 februarie; acestea să fi e repre-

zentate în interesele lor de către alte partide cu platformă comună sau 

asemănătoare; 

– ca și aceste partide să facă parte din Consiliu; sau 

– să nu facă parte. 



22

Dacă lăsăm lista deschisă în continuare, aceasta ar putea duce la o stare de 

nestabilitate, ca în ultima perioadă. 

O ultimă problemă. Pentru a avea iluzia respectării unor lucrări convena-

bile, propunem ca dreptul de vot să-l aibă cei care au participat la întâlnirea din 

1 februarie. Să nu voteze invitaţii care sunt în sală, pentru că în sală sunt circa 300 

de persoane, deci mult mai mult decât s-a stabilit la 1 februarie. 

Domnul  Gheorghe Popa, Maramureș: 

Consider că nu s-a început cu începutul. Trebuia să începem cu un moment 

de reculegere pentru victimele Revoluţiei. 

Domnul  Mihai Dumitrescu, Vâlcea: 

Ședinţa a fost deosebit de furtunoasă. Va intra în istorie. Frontul Salvării 

Naţionale s-a constituit în momente deosebite. Domnii  Ion Iliescu și  Petre Roman 

au stat în faţa ploii gloanţelor, a teroriștilor. Puteau oricând să fi e uciși. Alţii nu au 

stat. Să intrăm în subiect. Personal, nu fac politică. În judeţul Vâlcea m-am înţeles 

cu oamenii. Nu sunt de acord să se dea milioanele de lei ale ţării pentru partide. 

Aceste milioane să se dea copiilor orfani, familiilor cu probleme grele. Numai în 

judeţul Vâlcea avem 27.000 de oameni fără loc de muncă, în timp ce aici se discută 

să se dea acești bani munciţi de popor partidelor. 

Să asigurăm stabilitatea acestei ţări, să mergem cu domnul  Ion Iliescu pre-

ședinte de acum încolo. 

Doamna  Cristina Ciontu:

Am 23 de ani, sunt membră în Consiliul Frontului Salvării Naţionale. 

Vreau să mă refer la a treia propunere, ca partidele, constituite după 1–7–9 

februarie, să participe ca observatori. 

Dacă un partid care se va constitui va avea o platformă în care 30–40% să 

reprezinte ceva în plus faţă de celelalte partide, acesta va avea un punct de vedere 

care nouă să ne fi e scăpat; propun ca acesta să participe, să intre alături de celelalte 

partide, iar restul, care nu vor avea ceva nou, să rămână „observatori”. 

În luna și jumătate care a trecut de la Revoluţie am învăţat foarte multe 

lucruri noi. Ce am înţeles eu din democraţie? Că ea ar cuprinde două probleme și 

anume: dreptul fi ecăruia să aibă un punct de vedere și obligaţia fi ecăruia să asculte 

punctul de vedere al celuilalt. 

Domnul  Radu Câmpeanu: 

Domnule președinte, doamnelor și domnilor, 

Mă numesc  Radu Câmpeanu și sunt secretarul general al Partidului 

Naţional Liberal. 

Aș vrea mai întâi să exprim acordul meu în ceea ce privește propune-

rea de compromis, propusă de dl. Iliescu, în legătură cu celelalte 5 partide care 

candidează la participarea în Consiliul Provizoriu. Cred însă că o dată cu acest 

acord este imperios necesar, pentru ca precedentul să nu se creeze, să oprim aceste 

înscrieri, rămânând ca pe viitor partidele care se vor constitui și care vor avea 

evident aceleași drepturi în ţară și în campania electorală să fi e prezente în calitate 

de observatori. 


